

---

JOHN MORGAN GRAY 1907-1978

John Morgan Gray, OC, MBE, formerly president of the Macmillan Company of Canada Limited, died on 9 August 1978. He was long a leading figure in the Canadian publishing world, respected and, it may be said, loved by a wide circle of colleagues and friends. He exercised a considerable and salutary influence on the culture of modern Canada.

John Gray was born on 12 June 1907, in Toronto, but was brought up mainly in Cornwall, Ontario. He was educated at a preparatory school in England (the result of his father's overseas service in the First World War), at Lakefield School (where he later taught for a time), at Upper Canada College, and at the University of Toronto, where thanks to extra-curricular activities he failed the first year twice. His only university degrees were honorary ones; of these, in due course, there were a good many. He always wanted to write; but after a time he gravitated into publishing, joining Macmillans in 1930. He learned the business of educational publishing, travelling widely in Canada and meeting teachers and administrators; and after two years he was made manager of the firm's educational department. After war came he went into the army and served through the North-West Europe campaign of 1944-45 as a field security officer with the 2nd Canadian Corps, dealing with enemy agents behind the lines; the story is told in the first and only volume of his unfinished autobiography. Demobilized as a major, he returned to Macmillans, which had been drifting since the death of the celebrated Hugh Eayrs in 1940. After a moment of uncertainty the parent firm in London wisely appointed him president.

Gray guided Macmillan of Canada until the firm was sold to Maclean-Hunter in 1973. He did not live to describe his philosophy of publishing, but he clearly thought that his task was not merely to earn dividends for the owners (though he certainly did not lose sight of that). He aimed to publish not only books that would sell, but good books, and books that were good for Canada. He had many friends among historians, and his firm's list of works in Canadian history was distinguished. Under his leadership this supposedly "foreign" company continued and extended a record of national service that is a challenge to his simon-pure Canadian successors. He was no mean historian himself; his biography Lord Selkirk of Red River, published in 1963, was scholarly, objective and, as Lewis H. Thomas said in the Canadian Historical Review, "presented with great skill and literary grace." It is a pity that business did not leave him more time for writing. The autobiography, Fun Tomorrow: Learning To be a Publisher and Much Else, published just at the moment of his death, unfortunately ends at the point where he took over Macmillans. It is a delightful memorial of a person whom many people remember with pleasure and regret.

C.P. Stacey

JOHN MORGAN GRAY 1907-1978

John Morgan Gray, OC, MBE, anciennement président de Macmillan Company of Canada est décédé le 9 août 1978. Personnalité bien connue dans le monde de l'édition au Canada, il se méritait le respect et l'estime d'un grand cercle de collègues et d'amis. Il exerça pendant plusieurs années une influence considérable et salutaire sur la culture canadienne.

John Gray est né le 12 juin 1907 à Toronto et passa ses premières années surtout à Cornwall, Ontario. Il étudia d'abord en Angleterre, alors que son père y faisait son service militaire pendant la Grande Guerre, puis à Lakefield, Peterborough, où il enseignera pendant un certain temps, à Upper Canada College et finalement à l'Université de Toronto où, à cause de ses nombreuses activités, il doit deux fois recommencer sa première année. Ses nombreux diplômes universitaires seront tous honorifiques. Il avait toujours voulu écrire et éventuellement gravitera vers l'édition et entrera chez Macmillan en 1930. Grâce aux contacts avec les enseignants un peu partout au pays il apprend son métier dans le secteur éducationnel de l'édition. Il servit dans l'armée pendant la guerre, participa à la campagne dans le nord-ouest de l'Europe en 1944-45 en tant qu'officier de sûreté en campagne dans le 2e corps de l'armée canadienne. On retrouve ses expériences dans le premier et unique volume d'une autobiographie inachevée. Démobilisé avec le rang de major, il retourne chez Macmillan à la fin des hostilités. Les affaires de la compagnie ne s'étaient pas remises de la mort du célèbre Hugh Eayrs en 1940 et après quelques hésitations, la maison-mère à Londres choisit judicieusement Gray comme Président. Ce dernier garda son poste jusqu'à ce que l'entreprise passe aux mains de Maclean-Hunter en 1973. Pour Gray, il s'agissait beaucoup plus que d'assurer des dividendes aux actionnaires: il visait non seulement à publier des livres à succès, mais surtout de bons ouvrages qui soient aussi bons pour le pays.

Il comptaient plusieurs amis parmi les historiens et Macmillan est responsable de la publication de plusieurs ouvrages renommés en histoire du Canada. Sous sa direction, cette compagnie soi-disant "étrangère" maintint un important service d'envergure nationale. Gray lui-même était historien de mérite; sa biographie Lord Selkirk of Red River, publiée en 1963, est un ouvrage objectif et érudit, et comme Lewis H. Thomas écrivait dans la Canadian Historical Review, "présenté avec grand talent et grâce littéraire". Il est regrettable que ses affaires ne lui aient pas laissé plus de temps pour écrire. Son autobiographie, Fun Tomorrow: Learning To Be a Publisher and Much Else, publiée juste avant sa mort, se termine malheureusement au moment où il prenait la direction de Macmillan. Il y laisse cependant le souvenir d'une personne que plusieurs regretteront longtemps.

C.P. Stacey

---

A CANADIAN PRESENCE AT THE XV INTERNATIONAL HISTORICAL CONGRESS (BUCHAREST 1980)

A number of Canadian historians will be presenting communications to the Bucharest Congress next August; the call to attend its sessions appears below, in the text of the first circular of the Organizing Committee. Attendance at this Congress (the last one was held in San Francisco in 1975) can be of interest to scholars in all fields of the historical sciences. It is hoped that a goodly number will find it possible to be present, participate in the discussions and exchange ideas and experiences with delegates from around the world. The programme is arranged in four sections: major themes, questions of methodology, chronological periods and sessions of specialized commissions. In addition to the subjects on which Canadian workers in the historical sciences are to be co-reporters, questions such as war and peace, convergence and conflict of civilizations, women in history, social movements and structures, labor-management relations and the history of ideas, find a place in the programme.

Participants from Canada include: Major Theme: Federative and Composite States -- Christopher Armstrong and Robert Boily; Methodology: Teaching of History (Secondary school level) -- Christian Laville, Alison Prentice; Oral history -- Sylvie Vincent, J.B. Webster; Chronological periods: Franco-Amerindian Cultural Contacts -- Cornelius Jaenen, Bruce Trigger; Commonwealth Relations post-1914 -- Norman Hillmer. Several others are reporting at sessions of specialized international commissions.

Those interested in attending the Congress are urged to send the initial application form to the Organizing Committee. Responsible for Canadian participation: The Canadian Committee for the Historical Sciences (a standing committee of the CHA Council and the component body of the International Committee of the Historical Sciences). Its members, who may be contacted for further information: René Durocher (Université de Montréal), John Flint (Dalhousie), Lewis Hertzman (York), Helen Liebel (University of Alberta), J.C.M. Ogelsby (Western Ontario), Norman Zacour (Toronto); chairman, S.B. Ryerson (Université du Québec à Montréal).

\*

\*

\*

The Bureau of the International Committee of the Historical Sciences and the National Committee of Historians of the Socialist Republic of Roumania have the honour of inviting you to take part in the Fifteenth International Congress of the Historical Sciences, to be held in Bucharest from 10-17 August 1980, as decided by the Fourteenth Congress at San Francisco in 1975. The Organizing Committee of the XVth Congress wishes to have an approximate idea of the number of persons who might attend the Congress, and therefore asks all those who are considering coming to please forward without delay a provisional registration form (copy attached).

The languages of work of the Congress are: English, French, German, Spanish, Russian. Texts of communications are to be drafted in any one of these, and must reach the Organizing Committee by 1 October 1979, at the latest. Reports received after that date cannot be printed for circulation. The registration fee for each Congress participant, which includes the four volumes of the Proceedings, is \$65 (U.S.); for persons accompanying the delegates it is \$30. and for students regularly registered at a university, \$20. The detailed programme of the Congress and of events organized in connection with it, as well as of available excursions, will be communicated in a Second Circular (to be issued in late summer 1979) to all National Committees on the Historical Sciences, to universities, and to those who have sent in their provisional registration request. It will include a definitive registration form. A special programme is planned for persons accompanying Congress delegates. The Third Circular, including the final text of the Congress programme, will be sent in April 1980 to all those who have paid their registration fee.

President of the I.C.H.S.  
Karl Erdmann

President of the Congress Organizing Committee  
Mihnea Gheorghiu

C.I.H.S. Secretary-general  
Michel François

President of the National Committee of Roumanian Historians  
Stefan Pascu

-----  
Organizing Committee,  
XVth International Congress of the Historical Sciences  
Post Office Box 1-498  
Code 70.100 Bucharest, Socialist Republic of Roumania

I hope to be able to attend the XVth International Congress of the Historical Sciences, to be held in Bucharest, August 10 to 17, 1980.

Name:

Address:

Accompanied:

Date..... 1979

PARTICIPATION CANADIENNE AU XVe CONGRES INTERNATIONAL DES SCIENCES HISTORIQUES (BUCAREST 1980)

Plusieurs historiens canadiens présenteront des communications au Congrès de Bucarest en août prochain. La demande d'inscription apparaît ci-dessous à la suite du texte de la première circulaire du Comité organisateur. Ce Congrès, dont le dernier avait lieu à San Francisco en 1975, présente un intérêt aux chercheurs et spécialistes des différents aspects des sciences historiques. Nous espérons qu'un grand nombre d'historiens pourront s'y rendre pour participer aux discussions, échanger leurs idées et partager leur expérience avec des délégués des quatre coins du monde. Le programme est divisé en quatre sections: grands thèmes, méthodologie, section chronologique, et sessions des organismes internationaux. En plus des sujets sur lesquels les délégués canadiens devront commenter, le programme traitera de la Guerre et de la Paix, de convergence et conflits de civilisation, des femmes dans l'histoire, des mouvements et structures sociales, des relations patronales/ouvrières, et de l'histoire des idées.

Participants canadiens: Grands Thèmes: Etats fédératifs et pluralistes: Christopher Armstrong et Robert Boily; Méthodologie: Enseignement de l'histoire (niveau secondaire): Christian Laville, Alison Prentice; Histoire orale: Sylvie Vincent, J.B. Webster; section chronologique: Contacts culturels franco-amérindiens: Cornelius Jaenen, Bruce Trigger; Relations internationales des pays du Commonwealth après 1914: Norman Hillmer. On compte aussi de nombreux commentateurs aux sessions des organismes internationaux et aux commissions spécialisées.

Les intéressés sont priés de faire parvenir la demande d'inscription au Comité organisateur. Est responsable de la participation canadienne: le Comité canadien des sciences historiques (composé du Comité de la Société historique du Canada et de celui du Comité international des Sciences historiques). Pour plus de renseignements, s'adresser à ses membres: René Durocher (Université de Montréal), John Flint (Dalhousie), Lewis Hertzman (York), Helen Liebel (Alberta à Edmonton), J. Ogelsby (Western Ontario), Norman Zacour (U. de Toronto), S.B. Ryerson, président du Comité (UQUAM).

\* \* \*

Le Bureau du Comité international des Sciences historiques et le Comité national des Historiens de la République socialiste de Roumanie ont l'honneur de vous prier de bien vouloir participer au Quinzième Congrès International des Sciences historiques qui se tiendra à Bucarest, du 10 au 17 août 1980, conformément à la décision prise par le Quatorzième Congrès à San Francisco en 1975.

Le Comité organisateur du Quinzième Congrès désirant avoir dès maintenant une idée approximative du nombre de personnes qui pourraient assister au Congrès prie ceux qui envisagent de s'y rendre de bien vouloir faire parvenir au Comité organisateur du Congrès une demande d'inscription contenant les réponses aux questions du formulaire ci-contre, le plus tôt possible.

Les langues de travail du Congrès sont: l'allemand, l'anglais, l'espagnol, le français, le russe. Les textes des rapports devront être rédigés en l'une des langues de travail du Congrès et parvenir au Comité organisateur le 1er octobre 1979 au plus tard. Les rapports reçus après cette date ne pourront plus être imprimés et diffusés. Le montant du droit d'inscription pour chaque participant au Congrès est de 65 dollars américains et donnera droit aux quatre volumes des Actes; il est fixé à 30 dollars pour les personnes accompagnant les congressistes et à 20 dollars pour les étudiants régulièrement inscrits à une Université. Le programme détaillé du Congrès et des manifestations qui seront organisées à cette occasion ainsi que l'indication des excursions prévues feront l'objet d'une 2e circulaire qui sera diffusée à la fin de l'été 1979 à tous les Comités nationaux des Sciences historiques, aux Universités, ainsi qu'aux personnes qui auront fait parvenir leur demande d'inscription provisoire au Congrès. Un formulaire pour l'inscription définitive y sera joint. Un programme spécial est envisagé pour les personnes accompagnant les congressistes. La 3e circulaire, comportant le programme définitif du Congrès, sera adressée en avril 1980 à tous ceux qui auront réglé le montant de leur participation.

Le président du C.I.S.H.  
Karl Erdmann

Le président du Comité Organisateur du Congrès  
Mihnea Gheorghiu

Le secrétaire général du C.I.S.H.  
Michel François

Le président du Comité national des historiens roumains  
Stefan Pascu

-----  
Comité organisateur  
XVe Congrès international des Sciences historiques  
Boîte postale 1-498  
Cod. 70.100 Bucarest, République socialiste de Roumanie

J'espère pouvoir participer au XVe Congrès international des Sciences historiques qui se tiendra à Bucarest du 10 au 17 août 1980

Nom:

Prénom:

Adresse:

Accompagné:

Date..... 1979